
Óvodánk 2017-ben pályázta meg és nyerte el a madárbarát óvoda címet. Azóta kiemelt figyelmet fordítunk a 

madarak gondozására, megfigyelésére. Kezdetben a szülők által készített odúkat és etetőket helyeztük ki 

udvarunkba, tavaly azonban a Vértesi Natúrpark Madárdalos oviprogram képviseletében Szalai Gábor 12 

szabvány madárodút helyezett el óvodánk udvarán ,melyet rendszeresen ellenőriz és rendben tart. A téli 

madáretetéshez is Ő biztosította az eleséget és az etetőket.  

A tavalyi első ellenőrzés után már bebizonyosodott, hogy az odúk nagyon jó helyre kerültek, ugyanis néhány 

hónap alatt a 12 odúból 7 gazdára talált. Az idei ellenőrzés a napokban történt meg. Izgatottan vártuk  „ A madaras 

bácsit ” , mert biztosak voltunk abban , hogy ismét sok odúnak van lakója , hiszen nap, mint nap hallottuk a hangos 

madárcsivitelést, és többször meg is lestük ahogy a madármama gyűjti és viszi az eleséget fiókáinak. Nem is 

tévedtünk. Idén a 12 odúból 10 odúnak lett lakója. Sajnos egy kicsit időben elcsúsztunk az ellenőrzéssel, ugyanis 

valamennyi fióka kiröppent már. Több helyen a másodköltéshez készülődtek a madárszülők. Közelről megnéztük, 

hogy miből készültek a fészkek, szemügyre vettük a mohát, pihe-puha tollakat, állati szőröket. 

Az eresz alá helyezett 5 odúból 3-ban házi rozsdafarkú madárkák költöttek. Egy szemmel láthatóan különbözött 

az előző költőhelyektől. Hosszú, gubancos széna - szalma fűszálas mohadarabok lógtak ki a tálcáról. Itt verebek 

költöttek. Érdekességként megtudtuk,hogy kb. 10 éve költenek a verebek kihelyezett odúkban. Régebben 

többnyire bokrokon szabad ágak közé rakott fészkekben költöttek.  

A diófán levő odúban 4-5 széncinege volt meghalva. Sajnos a mamájukkal is történhetett valami, így a kicsiket 

nem tudta etetni, ezért pusztulhattak el. A hársfán levő odúban szintén széncinegék rakták fészküket, de sajnos itt 

is probléma adódott.  Beköltözött az odúba egy vaddarázs. Épp az ellenőrzéskor is építette a fészkét. Szemmel 

láthatóan átvették az odúban a hatalmat, elkergették a cinegéket.  Gábor bácsi biztonságunk érdekében ezt az odút 

eltávolította a hársfáról, mert minden bizonnyal a darázscsalád ideköltözne a nyár folyamán. Az akácfa odújából 

szerencsésen kirepültek a cinkék. 

Nagyon tanulságos és érdekes volt ez a délelőtt, és izgatottan várjuk, hogy július első heteiben ismét eljöjjön Gábor 

bácsi , hátha sikerül néhány fészeklakót megfigyelnünk a másodköltésből. 


